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Vänstern i Sundsvall är en del av 
skriftserien Folkviljan.Vänstern 

i Sundsvall

Återta skolan
Sluta experimentera med 
våra barn, avskaffa mark-
nadsskolan. Vinstintresset 
i skolan har bara gynnat 
ägarna som pumpar ut mil-
jardbelopp som istället borde 
investeras i skolan och våra 
barns framtid.

Vänsterpartist 
och facklig
Många medlemmar är även 
fackligt aktiva, men hur 
fungerar det i praktiken? Möt 
två fackligt aktiva vänster-
partister.

Vänsterpartiets 
vision för Väs-
ternorrland
Hur tar vi itu med de problem 
som både Sverige och Väs-
ternorrland kämpar med? 
Läs mer om Vänsterpartiet 
valplattform inför valet 2022.

SID 7SID 6SID 5

När vi efter flera år av pan-
demi kan samlas för 1 maj är 
fredsfrågan avgörande. Det 
illegala ryska överfallet och 
angreppskriget på Ukraina 
måste fördömas och 
stoppas. Ryssland ska ut 
ur Ukraina. Alla människors 
rätt att leva i fred och frihet 
ska försvaras. 
 De som drabbas hårdast 
av kriget är den ukrainska 
befolkningen där miljoner 
tvingats på flykt. Nu är det 
vårt ansvar att ställa upp. 
I många år har Vladimir 
Putins Ryssland jagat och 
fängslat demokratiakti-
vister och kritiker av hans 
reaktionära och national-
konservativa regim. Många 
är beroende av den ryska 
gasen för sina energibehov 
och har därför inte agerat 
med kraft mot Putins regim.
 Tillsammans kan vi på 
1 maj visa vår solidaritet och 
kräva fred. Vi kan försvara 
det ukrainska folkets rätt till 
frihet. Vi kan stå upp för de 
ryssar som vågar kritisera 
Putins regim. Du kan bidra 
till årets 1 maj-insamling till 
stöd för ukrainska flyk-
tingar.
 Den klassiska parollen 
Alla folks frihet – hela värl-
dens fred är uppfordrande. 
Freden är allas vårt ansvar 
oavsett om kriget rasar i 
Europa eller på andra plat-
ser i världen. Organisera dig 
för freden tillsammans med 
oss i Vänsterpartiet.

Alla folks 
frihet – hela 
världens 
fred

vansterpartiet.se/ 
blimedlem
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Ta tillbaka 
kontrollen över 
välfärden
Vi behöver en starkare välfärd utan vinstintresse.  
Vänsterns partiledare Nooshi Dadgostar vill kasta ut 
aktiebolagen ur skolan.
Sida 4–5

Tillsammans  
för allas  
välfärd
Sida 8
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Här finns vi.
Hör av dig!

Vänsterpartiet
Sundsvall
Storgatan 56A
852 30 Sundsvall

E-post: 
sundsvall@vansterpartiet.se  
Facebook:
Vänsterpartiet Sundsvall

Instagram:
vansterpartietsundsvall
Bli medlem: 
vansterpartiet.se/bli-medlem

Klara Hedin

– Alla! Kanske främst min 
första i Sundsvall när det 

var min första första maj 
på många år som inte 
överskuggades av mot-
demonstrationer mot 
nazister.

Jonas Sjödin  

– Mitt bästa 1 maj-minne är 
från 1984 när jag, mamma 

och pappa åkte in till 
stan för att kolla på 
demonstrationståget 
och efteråt fick jag äta 
så mycket glass som 

jag ville.

Karin Gustavsson 

– De mäktigaste första maj- 
tågen jag har gått i har 

varit i Trondheim. Första 
maj i Norge är verkligen 
arbetarnas dag och inte 
de politiska partiernas 
dag. Där är det fackför-
eningarna som arrang-

erar högtidsdagen under 
en gemensam paroll, sedan 

kan man ansluta med paroller 
som är viktiga för den egna fack-
föreningen eller viktiga för med-
lemmarna i fackföreningen. Första 
maj-tåget i Trondheim är så stort 
att det alltid är flera blåsorkestrar 
med. Första maj i Trondheim har 
alltid gett mig en otroligt stark 
känsla av enighet, solidaritet och 
styrka

FRÅGA 3
Vilket är ditt  
bästa 1 maj- 
minne?

● Min första erfarenhet från 1 maj var att som 
elev på kommunala musikskolan spela trumpet i 
paradorkestern som gick främst i demonstrations-
tåget i både Kvissleby och Ånge. Vad huvudpa-
rollen var har jag ingen aning om. Mitt fokus var 
på att försöka gå i takt och se till att jag hade koll 
på om det var Internationalen eller Arbetets söner 
som var nästa låt att spela. 

Vad jag däremot uppfattade var att 1 maj där 
i början på 1990-talet var en folkfest. Det var 
demonstrationståg i många av Sundsvalls bostads-
områden och känslan av att en förändring av sam-
hället är möjlig var stark. Senaste åren är det bara 
i centrala Sundsvall som det är demonstrationståg 
och det trots att det finns minst lika mycket att 
kämpa för idag som för både 30 och 130 år 
sedan. 

Skolan har blivit mer segregerad och skol-
resultaten sjunker medan våra gemensamma 
resurser går till vinstutdelningar till utländska 
riskkapitalbolag. Istället för att stärka vården och 
äldreomsorgen och satsa på vårdpersonalen så 

prioriteras städhjälp och renoveringar av privata 
bostäder. Klimatkrisen är en av våra största utma-
ningar någonsin och omställningen till ett klimat-
neutralt samhälle går alldeles för långsamt. Det här 
är bara tre exempel på viktiga frågor men listan 
kan göras betydligt längre.

Det dröjde nästan 20 år för Märta Nordéns mål 
om 8 timmars arbetsdag att bli verklighet, det får 
inte ta lika lång tid att komma tillrätta med de 
utmaningar vi står inför idag.

Så ta dig ner till stan på 1 maj och demonstrera 
för det du tycker är viktigt, eller stå bred-

vid och heja på oss som går i tåget 
och njut av den vackra marsch-

musiken. Det är bara tillsam-
mans som vi kan förändra 
världen!

  
Niklas Evaldsson (V), 

ordförande kultur- och  
fritidsnämnden

Skolan, vården och klimatet är tre viktiga frågor att kämpa för. Ta dig ut på 1 maj och demonstrera!

1890 firades 1 maj för första gången i Sundsvall och i täten av demon-
strationståget gick Märta Nordén bärandes på demonstrationsstanda-
ret med texten ”8 timmars arbete, 8 timmars frihet, 8 timmars hvila”.

LEDARE

Historiens vingslag  
visar vad vi förmår  
– tillsammans
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Nooshi  
kämpar för 
allas välfärd
Att ta tillbaka kontrollen över den svenska välfärden 
står högt på partiledaren Nooshi Dadgostars lista. 
Men hur förlorade vi egentligen kontrollen och vad 
har det betytt i praktiken? Hur går vi tillväga för att 
vrida vår gemensamma välfärd ur händerna på risk-
kapitalister och storbolag?

Välfärden  
byggdes upp av  
arbetarrörelsen 
genom politiskt 
arbete och vi kan 
göra det igen.

N
ooshis första dryga år som 
partiledare har präglats av 
flera stora vinster i väl-
färdsfrågor. Först stoppades 
högerpartiernas nästa stora 

experiment, marknadshyrorna, som på 
sikt hade inneburit höjda hyror för Sveri-
ges tre miljoner hyresgäster. Därefter fick 
partiet in 2000-talets största förbättring 
av sjukförsäkringen i höstens budget, 
trots att Centerpartiet förbjudit Socialde-
mokraterna att förhandla med Vänster-
partiet. Till sist kom garantitillägget, den 
största förbättringen av svenska pensioner 
i modern tid, som man förhandlade fram 
i samband med att Magdalena Andersson 
tillträdde som ny statsminister. 
 – I 30 år har både socialdemokratiska 
och moderata regeringar berättat för 
väljarna att det inte går att göra något 
bättre. De har målat upp det som att det 
bara finns en väg att gå, att de måste till 
nedskärningar, försämringar och priva-
tiseringar. Det är inte sant och det har vi 
visat. Socialdemokraterna sa att de var 
tvungna att införa marknadshyror, att det 
inte fanns majoritet för en bättre sjukför-
säkring eller högre pensioner. Alltihop 
var omöjligt, ända tills vi gjorde det ändå 
och då var det helt plötsligt självklarheter, 
säger Dadgostar. 

Folkomröstning
Redan flera vinster alltså, men det bety-
der inte att partiledaren planerar att vila 
på lagrarna. Det finns fortfarande många 
strider att vinna om samhället ska byggas 
starkt och tryggt igen. Nästa gäller sko-
lan. Tidigare i år gick Nooshi ut tillsam-
mans med partiets utbildningspolitiska 
talesperson Daniel Riazat och krävde en 
folkomröstning som skulle avgöra aktie-
bolagens framtid i svenska skolan. 
 – Det som har hänt med den svenska 
skolan de senaste trettio åren saknar helt 
motstycke. Den svenska skolan var värl-
dens mest jämlika och en av de allra bästa 
i världen. Sen kom friskolereformen, 
och med den vinstjakten, marknadssko-
lan och aktiebolagen som tjänar pengar 
på att spara in på våra barns skolgång. 
Effekterna för både elever och lärare har 
varit katastrofala; lärarna bränns ut av allt 
extra arbete, barn segregeras, resultaten 
sjunker och skolorna har blivit otryggare. 
Skolan som jag minns från min barndom, 
där kirurgens dotter satt bredvid vårdbi-
trädets son och båda kunde räkna med en 
utbildning som gav dem vägen till dröm-
jobbet, den finns inte längre. Den ska vi 
bygga upp igen, det känns också omöjligt 
nu men kommer vara självklart när det 
är gjort. Åtta av tio svenskar vill inte 
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En skola fri från 
vinstintresse
Daniel Riazat är Vänsterpartiets utbildningspolitiska 
talesperson. Han driver bland annat frågan om en folk-
omröstning som skulle göra det förbjudet för aktie- 
bolag att driva förskolor och skolor.

ha kvar systemet med vinster i skolan 
som vi har idag, till slut måste de andra 
partierna också inse att det inte längre är 
hållbart.

Slimmar verksamheten
Andra svagheter i välfärden har obarm-
härtigt avslöjats under pandemin. Det 
svenska vårdsystemet har varit pressat 
under många år, men efter två år med 
en ovanligt hög belastning så är köerna 
till operationer och annan specialistvård 
längre än någonsin tidigare. Läkare, sjuk-
sköterskor och annan vårdpersonal har 
slitit ut sig för att kunna möta det ökade 
behovet av vårdplatser, men nu talas det 
återigen om nedskärningar och bespa-
ringar i vården.   
 – För knappt trettio år sedan, 1994, 
fanns det 5,2 vårdplatser per tusen 
invånare. Nu är det nere på 2,2. Det är så 
klart inte en slump, det är politiska beslut 
som ligger bakom det. Man slimmar 
verksamheten för att spara pengar och 
så man låter varje anställd jobba för två. 
Med mätning och kontroller av allt så 
ger man ändå sken av att vården håller 
samma kvalitet som förut, men vem som 
helst kan förstå att det inte stämmer. Det 
brukade inte vara tolv timmar kö till 
akuten och gravida kvinnor brukade inte 
behöva åka flera timmar för att få plats på 
BB. Det här är ett resultat av att höger-
regeringar skurit ner med minst hundra 
miljarder i välfärden, resonerar Nooshi 
Dadgostar. 

Avslöjande kris
Under pandemin har det synts tydligare 
än vanligt hur sårbar den ned-
bantade sjukvården faktiskt 
är. När covid-19 rasade 
som värst våren 2020 
ledde bristen på 
vårdplatser till 
att många som 
behövde vård 
avstod från att 
söka den, och 
avsaknaden av 
skyddsutrust-
ning satte vård-
personalens liv 
och hälsa på spel. 
De beredskapsla-
ger med bland annat 
skydds- och sjukvård-
smaterial som avvecklades 
på nittiotalet, men som i till exempel 
Finland fortfarande stod beredda, hade 
gett Sverige en helt annan motståndskraft 
i pandemins första fas.  
 – Vid en kris märks det så klart ännu 

tydligare hur svag välfärden har blivit. 
Vårdpersonalen bar oss genom den här 
pandemin, men vi kan inte räkna med 
att de gör det nästa kris också, det finns 
gränser till och med för vad de klarar av. 
Systemet måste byggas starkt istället, det 
måste till pengar men också en långsiktig 
planering för hur vi ska kunna rekrytera 
all den personal som välfärden skriker 
efter, fortsätter partiledaren. 

Vi måste kliva fram
Hur ska det då göras? Hur tar vi tillbaka 
kontrollen, och hur bygger vi upp det 

starka samhället igen?
 – Vi har en stor fördel 

och det är att vi redan 
har gjort det en 

gång. Sverige har 
inte alltid varit 
ett folkhem, 
för bara drygt 
hundra år 
sedan var det 
fattighuset som 
gällde för den 
som hamnade 

utanför. Välfär-
den byggdes upp 

av arbetarrörelsen 
genom politiskt 

arbete och vi kan göra 
det igen. Det kräver vilja och 

det kräver engagemang. Det kräver 
att människor fortsätter demonstrera för 
en tryggare förlossningsvård, för bättre 
skolor och fler och bättre bostäder. Sveri-
ges fackföreningar måste ta ställning för 
bättre villkor och tryggare anställningar. 
Men vi som parti har också behövt 
förändras. Vi har förstått att vi inte 
kan lita på att någon annan tar ansvar 
för vår gemensamma välfärd. Det är vi 
som måste kliva fram och driva igenom 
förbättringarna för vanligt folk, Social-
demokraterna gör det inte längre. Det är 
därför vi har sagt att vi inte kommer att 
ingå i ett regeringssamarbete som inte 
höjer pensionerna och det är därför vi 
tar striden om aktiebolagen i skolan nu. 
Vi i Vänsterpartiet lovar inte vitt och 
brett, men det vi lovar håller vi. Vi ska 
ta tillbaka kontrollen, vi ska bygga ett 
starkt samhälle igen. Vi har redan börjat, 
med en bättre pension och en tryggare 
sjukförsäkring. Men det är verkligen 
bara början, det finns fortfarande många 
strider kvar som vi ska vinna!

Text: Martin Thåström

● Daniel, vad är det egentligen 
för fel på att aktiebolag driver 
svenska skolor?

Marknadsskolan innebär en rad 
negativa saker för barn, elever 
och personal. Att man kan göra 
vinster i skolan har lett till att 
stora skolkoncerner som sätter 
vinst före elevernas bästa drar 
ner på behöriga lärare och 
stödpersonal, segregerar barn 
för att få ett enkelt elevunder-
lag och delar ut glädjebetyg för 
att stärka sina rykten. Det har 
tyvärr också inneburit mindre 
resurser och mer svårigheter 
att planera för den kommunala 
skolan. Än så länge hålls den 
flytande tack vare tiotusentals 
engagerade rektorer och lärare, 
förskollärare och fritidspeda-
goger men de kommer inte 
kunna bära den för evigt. Hela 
skolsystemet måste reformeras 
i grunden. Att förbjuda själva 
vinsterna är väldigt svårt att få 
till rent juridiskt. Därför vill vi 
istället komma åt dem genom 
att förbjuda aktiebolagsformen 
inom skolan.

Och varför en folkomröstning, 
räcker det inte med att driva 
frågan politiskt? 

Det finns flera skäl. Dels så har 
vi haft marknadsskolan i trettio 
år nu. För varje år som går växer 
skolkoncernerna, de stärker 

sin ställning och köper på sig 
fler skolor. Vänder vi inte den 
utvecklingen nu genast så finns 
det en risk att det blir omöjligt 
att göra det i framtiden. Varje 
valrörelse så seglar skolan upp 
bland de viktigaste frågorna och 
partierna lovar bättring, men 
sen händer ingenting. En folk-
omröstning är visserligen bara 
rådgivande, men ofta så följer 
riksdagen folkets beslut. Se på 
omröstningen om EMU, där var 
majoriteten av partierna för, 
men man respekterade resul-
tatet och höll oss tack och lov 
utanför valutaunionen. 
 Ett annat skäl är att högerpar-
tierna inte representerar sina 
väljare i skolfrågan. Åttio pro-
cent av svenska folket vill inte 
ha dagens system med mark-
nadslogik och vinster i skolan 
och av Moderaternas väljare är 
det bara var fjärde som godkän-
ner den egna skolpolitiken. Det 
struntar högerpartierna i efter-
som de lyssnar mer på friskole-
koncernernas lobbyister än på 
sina väljare.
 Vi är det enda partiet som på 
allvar driver frågan om en skola 
utan aktiebolag och vinstkrav, 
men högerväljarna vill också 
sätta sina barn i bra och trygga 
skolor. Många av dem kommer 
kanske aldrig rösta på Vänster- 
partiet, men det finns en god 
chans att de röstar för att bygga 
skolan stark och jämlik igen. ■
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Folkomröstning. Vänsterpartiets utbildningspolitiska person Daniel Riazat driver 
frågan om en folkomröstning om friskolornas vinster.

3 vänstersegrar
Vänsterpartiet försvarar välfärden 
för vanligt folk. Här är tre av våra 
segrar.

Stoppade marknadshyror 
– inga höjda hyror för tre 
miljoner hyresgäster

De största förbättringarna 
av sjukförsäkringen på 20 år

Rejält höjda pensioner för 
700 000 pensionärer
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KRÖNIKA

30 miljoner 
lagar inte 
hålet i vår 
personal- 
politik 
Stafettnotan för Region Väster-
norrland gick från 255 miljoner 
kronor år 2016 till 501 miljoner 
år 2019. Personal vittnade om 
en allt sämre arbetsmiljö och 
regionen hamnade lägst i löneli-
gan för sjuksköterskor. Vänster-
partiet insåg att regionen var i 
en nedåtgående spiral där det 
blev allt svårare att rekrytera, 
behovet av stafetter växte och 
arbetsmiljön för den egna per-
sonalen försämrades. 
 Vi såg att den enda vägen ut 
från spiralen vara att satsa stort 
på personalen. Vi började tjata 
om personalsatsningar och i 
varje budgetförslag har vi lagt 
undan pengar för personalsats-
ningar. Vi har föreslagit över-
syn av lönepolicyn, att utreda 
ökat OB-tillägg och att se över 
arbetstidsmodeller. Svaret från 
majoriteten har varit gliringar 
om att vi måste ha en egen 
pengamaskin. Till skillnad från 
dem insåg vi att oförmågan att 
agera för en bättre arbetsmiljö 
skulle kosta långt mer på sikt. 
 Det är där vi nu hamnat: 
sjuksköterskor lämnar oss, kor-
ridorvården ökar, avdelningar 
slås tillfälligt ihop! Flera partier 
har nu vaknat till liv och majori-
tetens bud är 30 miljoner i per-
sonalsatsningar men det räcker 
inte för att säkerställa bättre 
löner för vårdpersonal, se över 
arbetstidsmodeller och säker-
ställa åtgärder för en bättre 
arbetsmiljö. Som oppositions-
politiker är jag glad att de övriga 
partierna börjar komma ikapp, 
men jag kan inte hjälpa att jag 
grämer mig över alla förlorade 
år när något borde skett.

Nina Orefjärd, 
Gruppledare Vänsterpartiet 

Region Västernorrland

● Så inleds Vänsterpartiet Västernorr-
lands valplattform, som genomsyras 
av vikten av en stark och fungerande 
välfärd, något som Vänsterpartiet i årti-
onden kämpat för. 
 – Det är dags för förändring, det är 
dags att vi sätter samhällsbygget med en 
väl fungerande välfärd, rätt till arbete 
och en omställning för klimatet före 
vinstmaximering och sänkta skatter! 
Orden är Nina Orefjärds, gruppledare för 
Vänsterpartiet Västernorrland.

Förbättrad kollektivtrafik
Plattformen rymmer våra visioner om 
förbättrad kollektivtrafik och vikten av 
att möjliggöra flytt av trafik från väg till 
räls. Vänsterpartiets distriktsårskonfe-
rens beslutade att distriktet ska arbeta 
för just persontrafik på Ådalsbanan via 
Västeraspby och Sollefteå. Thomas 
Lundgren, före detta ordförande för 
Vänsterpartiet Kramfors, en av dem 
bakom förslaget kommenterar: 
 – I klimatomställningen behöver vi i 
Vänsterpartiet fortsätta trycka på tåget 
som det primära resesättet för resor 
mellan orterna. Därför tycker vi att det 
är viktigt att partiet trycker lite extra på 
betydelsen av just den här förbindelsen, 

Vi vill se ett samhälle där du kan leva ett tryggt liv. Du ska 
kunna ha ett arbete att gå till, få vård när du blir sjuk och 
veta att dina anhöriga får stöd när de behöver det på vägen 
genom livet.

Vänsterpartiets vision 
för Västernorrland

nu när Trafikverket ändå rustar upp 
banan.
 I plattformen finns en stark kritik mot 
hur Sverige förändrats under de senaste 
tre decenniernas nyliberala och destruk-
tiva politik. Nina Orefjärd är tydlig: 
 – Vi vill se ett Sverige som gemensamt 
tar ansvar för att bevara de välfärdsde-
lar som är grundläggande för att alla 
människor ska kunna känna trygghet och 
tilltro. Under lång tid har det gemen-
samma samhällsbygget raserats och 
istället har privata intressen och vinst-
maximering prioriterats. 

Inbyggd orättvisa
Västernorrland står inför stora utma-
ningar. Som stort län med flera medel-
stora städer och stora delar landsbygd 
har vi också en ökande andel äldre och 
generellt sett sämre folkhälsa än rikssnit-
tet. Vi har växande behov och kostna-
derna för hälso- och sjukvård spås bara 
öka, och Västernorrland har redan ett av 
Sveriges högsta skatteuttag. Trots det har 
vi inte bättre tillgång till välfärd. Isabell 
Mixter, ledamot i regionfullmäktige och 
vår riksdagskandidat, är mycket upprörd 
över hur snedfördelad tillgången till 
välfärden är i Sverige idag: 

 – Det finns en djup orättvisa inbyggd i 
systemet. Vi vill se att mer skattepengar 
går från staten till regioner likt vår. Bara 
så kan en rättvis tillgång till välfärd och 
sjukvård i hela landet återupprättas.

Löneökningar för personal
En annan viktig fråga är partiets syn på 
personalpolitiken. Isabell fortsätter:
 – Vänsterpartiets utgångspunkt har 
alltid varit att personalen är vår största 
resurs. Man behöver tänka långsiktigt 
på deras arbetsmiljö och hälsa samt för 
framtida utbildnings- och rekryteringsbe-
hov. Därför lade vi vid senaste regionfull-
mäktige fram en satsning på 100 miljoner 
kronor i ökad personalbudget, att använda 
till kraftiga löneökningar för personalen.
 Sammanfattningsvis har Vänsterpar-
tiet tagit fram en gedigen valplattform 
inför valet 2022. Det är ett dokument 
som insiktsfullt belyser de problem som 
både Sverige och Västernorrland kämpar 
med. Alla som vill se ett mer jämlikt 
samhälle gör rätt i att gå in och läsa den 
på partiets hemsida och sen lägga sin röst 
på det enda röda partiet i Västernorrland 
den 11 september.

Text: Sebastian Nygren

Isabell Mixter, region- och riksdagskandidat för Vänsterpartiet Västernorrland, vill se en 
mer rättvis tillgång till välfärd och sjukvård i hela landet.

”Vänsterpartiets 
utgångspunkt har 
alltid varit att  
personalen är vår 
största resurs”

Har du 
frågor?

Jag heter Sebastian Nygren och är 
Vänsterpartiets ombudsman i  
Västernorrland. Kontakta mig gärna  
om du är nyfiken på Vänsterpartiets  

politik eller har övriga funderingar.

sebastian.nygren@vansterpartiet.se
073-8347292
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skrivna och resten av personalen måste 
hantera det dagliga.   
 – Det känns väldigt bra att vi tagit ett 
beslut om att få bort de delade turerna 
och att alla våra anställda har rätt till 
heltid. Vi har också identifierat att vi har 
en för hög andel vikarier i verksamheten 
och därför har vi också tagit beslut om 
ökad grundbemanning, säger Isabell Mix-
ter (V) som sitter som vice ordförande i 
personalutskottet.

Hållbar bemanning handlar om att ta 
bort de delade turerna. Istället fördelas så 
kallade resurspass på personalen. Ambi-
tionen har varit tydlig från början; det ska 

Fackligt aktiv och 
vänster

Facklig-politisk samverkan viktigt för både Vänsterpartiet och fackligt aktiva

  ● Många av satsningarna hade 
kommit till oavsett pandemi eller ej, men 
det blev tydligare hur viktigt det är att 
ta hand om sin personal och vara en bra 
arbetsgivare. Särskilt när många är sjuk-

inte innebära fler pass per vecka eller fler 
helger.

Under mandatperioden så har vård- 
och omsorgsförvaltningen ifrågasatt 
Skönsmomodellen, men istället för att 
avveckla den så har den politiska led-
ningen beslutat 
sig för att 
utveckla den.
 – Vi ser 
att det finns 
stora för-
delar med 
modellen 
och vill gärna 

se om vi kan 
utveckla den, 
säger Martin 
Jägesten, 
ledamot i 
vård- och 
omsorgs-
nämnden. Även 
gratis arbetskläder 
för förskolepersonal har varit  
uppskattat och efterlängtat. 

Isabell Mixter (V), 
vice ordförande i personalutskottet.

Martin Jägesten (V), 
ledamot i vård- och omsorgsnämnden.

Arbetsliv och fritid måste gå ihop

● Erfan Kakahani arbetar i vanliga 
fall på Kubal där han är fackligt aktiv 
inom IF Metall. Erfan Kakahani menar 
att Vänsterpartiet är det enda tydliga par-
tiet på vänstersidan och att det är själv-
klart att vara med i facket. Sedan några 
år har Vänsterpartiet en aktiv fack-
lig-politisk samverkan. Detta för att öka 
inflytandet i fackförbunden, men även 
för att överföra information och lättare 
samverka vid t.ex. olika kampanjer.

Samverkan
Vad är vitsen med facklig-politisk sam-
verkan?
 – Politiken sätter spelreglerna på 
arbetsmarknaden som löntagarsidan och 
arbetsköparsidan får förhålla sig till. 
Arbetsköparsidan har borgerliga partier 
som värnar deras intressen och de satsar 
enormt för att påverka politiken till deras 
fördel. Då är det absolut rimligt att lön-
tagarsidan arbetar facklig-politiskt för att 

kunna möta upp mot motparten då vill-
koren på svensk arbetsmarknad förhand-
las. Jobbar vi på löntagarsidan inte mot 
politiken så har vi ingen chans, förklarar 
Erfan Kakahani. Han poängterar också 
att det viktigaste är att medlemmarnas 
villkor och intressen är i fokus.

Fackligt nätverk
Inom Vänsterpartiet finns ett fackligt 
nätverk för de som är fackligt aktiva. 
Även inom distriktet finns ett sådant. 
Är du fackligt aktiv så är det ett bra 
stöd att träffa andra kamrater i samma 
sits och utbyta erfarenheter. Syftet är att 
stärka det fackliga arbetet och även att 
peppa medlemmarna. 
 Vänstern i Sundsvall har också 
träffat Hans Wiklund som är fackligt 
aktiv inom Akademikerförbundet 
SSR. Han menar att facklig-politiska 
samverkan är ett bra sätt att kanalisera 
fackliga frågor till politiken. Han har 
haft uppdrag som sekreterare i fackets 
distriktsstyrelse samt lönedelegat i den 
lokala fackklubben.
 – Jag är vänsterpartist för att mot-
verka de socioekonomiska klyftor 
som växer sig större och större. Alla 
människor ska ha rätt till rättvisa förut-
sättningar till ett tryggt liv med möjlig-
heter till egen utveckling. Vänsterpartiet 
är det enda parti som är tydliga i huma-
nitära frågor och rättvisefrågor, menar 
Hans Wiklund. ■

Som fackligt aktiv har Erfan Kakahani haft 
många uppdrag som exempelvis skydds-
ombud, studieorganisatör, kulturansvarig 
och ledamot i fackstyrelsen.

Många medlemmar i  
Vänsterpartiet är även fack-
ligt aktiva, men hur funkar 
det i praktiken? Här får vi 
möta två som berättar om 
sina erfarenheter. Erfan 
Kakahani från IF Metall och 
Hans Wiklund från Akademi-
kerförbundet SSR. 

Elisabeth är arkitekten som 
vill återta makten för bostads-
politiken och skapa en jämlik 
bostadsmarknad.

Vad ser du som viktigast för 
att kunna skapa en jämlik 
bostadsmarknad? 
En viktig markering gjordes när 
vi stoppade marknadshyrorna 
sommaren 2021, men proble-
men finns kvar. Det finns för få 
och för dyra bostäder. Sunds-
vall är en av bara 30 städer i 
Sverige som har färre hyres-
rätter än bostadsrätter, så det 
gäller oss i högsta grad. Det 
måste byggas fler hyresrätter 
till rimliga priser och jag vill att 
staten tar större ansvar.  

Som Greenpeacemedlem och 
klimataktivist, hur tar du med 
dig klimatfrågan i ditt jobb? 
Som planarkitekt på Timrå 
kommun är mitt jobb att lyfta 
fram bland annat miljöaspekter 
i mina planer och förslag så att 
politiken kan ta underrättade 
beslut. ■

Hallå där
Elisabeth Pettersson

Under pandemin har bristerna 
i äldreomsorgen blivit syn-
ligare. Den politiska majori-
teten (S, V och C) i Sundsvall 
lovade redan i valet 2018 att 
de ”delade turerna” i äldre-
omsorgen skulle bort och har 
nu kommit en bit på vägen.

Personalpolitik

Hans Wiklund tycker att det är ett bra 
samtalsklimat i facket och har inte känt att 
någon har pekats ut pga partitillhörighet.

Politiker har löner som de flesta 
bara kan drömma om. Många 
heltidspolitiker, som riksdagsleda-
möter, tjänar minst 71 550 kronor i 
månaden, mer än dubbelt så mycket 

som medelinkomsten i Sverige. 
Vänsterpartiet vill sänka arvodena 
och har en partiskatt. Våra politiker, 
också partiledaren Nooshi Dadgos-
tar, betalar cirka 10 000 kronor i 

Inga pampar i 
Vänsterpartiet!

partiskatt varje månad. Hon och alla 
andra vänsterpartister med hel-
tidsuppdrag får efter skatt ut max 
29 800 i månaden. Fortfarande en 
bra lön men ingen fantasi summa.
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